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Zgromadzenie Izby Adwokackiej w Warszawie negatywnie odniosło się do zaproponowanego przez Okręgową Radę Adwokacką projektu
budżetu Izby na rok 2023. Stosownie do Państwa decyzji, Rada przedstawia alternatywne propozycje budżetu. Chcę jednak z całą mocą
podkreślić, że w obliczu kosztów zewnętrznych (inflacja, wzrost cen utrzymania i kosztów stałych), jak i wewnętrznych (wzrost składki
odprowadzanej od każdego adwokata do NRA), nie jest możliwe prowadzenie działalności samorządowej na dotychczasowym
poziomie, bez zwiększenia wpływów do budżetu.

Dlatego też Rada jednomyślnie postanowiła przedłożyć do Państwa wyboru trzy alternatywne wersje budżetowe:
(i) rekomendowana: budżet rozwoju zakłada podwyższenie składki o 10 zł przy zachowaniu dotychczasowej sprawności Samorządu; 
(ii) oszczędna: budżet pośredni zakłada podniesienie składki o 2 zł, celem zrekompensowania podwyżki na NRA, a także zdecydowane
ograniczenie działalności samorządu. 
(iii) deficytowa: budżet deficytowy obejmuje brak podwyżki składki i deficyt, który zostałby pokryty z nadwyżki z lat ubiegłych.
Zapewne utrudniłoby to nasze plany zakupu nowej siedziby Rady, tak aby w przyszłości uwolnić Izbę od niepewności i dodatkowych
kosztów związanych z najmem.

adw. Mikołaj Pietrzak, Dziekan Okręgowej Rady Adwokackiej w Warszawie

Szanowni Państwo, Koleżanki i Koledzy,

W istocie wybór, który mają Państwo do podjęcia, jest pytaniem o model Samorządu. O to, czy Adwokatura
Warszawska ma jedynie wypełniać swoje kompetencje ustawowe, czy jej rolą jest także organizacja ciekawych
szkoleń i konferencji, wydarzeń integracyjnych, wspieranie Koleżanek i Kolegów w potrzebie, aktywny udział 
w życiu społecznym i obywatelskim. Przedstawiając Państwu te propozycje wyrażam nadzieję, że uznają Państwo,
że Samorząd to coś więcej niż tylko instytucja wykonująca enumeratywnie wyliczone obowiązki reglamentacyjne.



ok. 250 000 PLN

WYŻSZE KOSZTY STAŁE W ROKU 2023

ok. 850 000 PLN

wzrost kosztów utrzymania
budynków (czynsze, energia

elektryczna) rok do roku

wzrost kosztów pracowniczych
(łączny koszt pracodawcy) rok

do roku

ok. 595 000 PLN

wzrost odpisu 
 odprowadzonego przez Izbę do

NRA

Najważniejsze podwyżki dotyczą cen
energii elektrycznej (100% rok do roku) i

kosztów mediów. Wzrósł również
czynsz, jaki uiszczamy za lokal przy Al.
Ujazdowskich oraz opłaty związane z

budynkiem przy ul. Lekarskiej, będącym
własnością Izby.

Na skutek podniesienia tzw. odpisu
administracyjnego, czyli części składki
adwokackiej, jaka odprowadzana jest

przez Izbę do NRA, Izba Adwokacka w
Warszawie przekaże do NRA w roku

2023 o 595.722,00 zł więcej niż w roku
2022.

Zatrudniamy wykwalifikowanych,
doświadczonych pracowników, zaś

liczba ich zadań rośnie w związku ze
zwiększaniem się liczby adwokatów.

Inflacja powoduje również presję
płacową. Dodatkowo, zmiany podatkowe
dokonane w roku 2022 podniosły łączny
koszt pracodawcy (tzw. "brutto brutto").



Propozycje budżetowe Rady

trzy warianty - trzy modele rozwiązania problemu
wyższych kosztów stałych



składka: 145 zł

BUDŻET: TRZY WARIANTY

składka: 137 zł

wzrost składki o 2 zł
(zwiększony odpis na NRA) oraz
o 8 zł (zwiększone koszty stałe

Izby)

BUDŻET ROZWOJU BUDŻET POŚREDNI

wzrost składki o 2 zł
(zwiększony odpis na NRA),
brak pokrycia zwiększonych

kosztów stałych Izby

budżet zrównoważony budżet zrównoważony

dotychczasowy poziom
działalności

samorządowej

 ograniczenie działalności
samorządowej

BUDŻET DEFICYTOWY

składka: 135 zł

brak zmiany składki, jeszcze
mniejsze środki w budżecie Izby
na skutek wyższego odpisu na

NRA

deficyt budżetowy

do pokrycia z nadwyżek z lat
ubiegłych

wpływy pokrywają wydatki wpływy pokrywają wydatki

dotychczasowy poziom
działalności

samorządowej



Z wyższymi kosztami stałymi trudno nam walczyć. Musimy płacić za energię elektryczną (wzrost ceny o 100% rok do roku), musimy
opłacać czynsz, musimy również wypłacać wynagrodzenia naszym pracownikom. Aby ich nie stracić, musimy także podnosić pensje,
proporcjonalnie do zarobków na podobnych stanowiskach w Warszawie. 

I wariant, rekomendowany Państwu przed Radę, zbudowany został na trzech fundamentach:

(i) wprowadzamy oszczędności, tam gdzie to możliwe, utrzymując jednak zbliżony do dotychczasowego poziom działalności
samorządowej. Dzięki bardzo oszczędnej polityce, faktyczna różnica pozostająca do pokrycia, a wynikająca z wyższych kosztów stałych,
wyniesie w roku 2023 około 530 tysięcy złotych;
(ii) sugerujemy Państwu podwyższenie składek o 10 zł (przy czym 2 zł wyrównuje podwyżkę wprowadzoną przez NRA, a 8 zł pokrywa
zwiększone koszty stałe funkcjonowania Izby);
(iii) nie "przejadamy" naszych oszczędności. Poszukujemy za to nowej siedziby, którą moglibyśmy zakupić, tak aby już za kilka lat
uwolnić Państwa od zwiększających się kosztów najmu, które obecnie są jednym z istotnych problemów.

adw. Anna Czepkowska-Rutkowska, Skarbnik Okręgowej Rady Adwokackiej w Warszawie

Dlaczego rekomendujemy podwyżkę składek?

Wybór pomiędzy budżetami pozostaje pytaniem o model Samorządu. Przykładowo ok. 400 tysięcy złotych
moglibyśmy zaoszczędzić rezygnując z działania pokoi adwokackich w sądach (przy czym skutek takiej zmiany
byłby odczuwalny w roku 2024, po upływie okresów wypowiedzenia umów) jednak nie zdecydowaliśmy się to
rozwiązanie gdyż w 2017 roku w odpowiedzi na propozycję ORA likwidacji Pokoi Adwokackich, Zgromadzenie Izby
jednoznacznie zdecydowało o konieczności ich utrzymania. 



1 691 149 PLN
wyższe wydatki

wynikające z wyższych
kosztów stałych 

(rok do roku)

WYŻSZE WPŁYWY WYŻSZE KOSZTY STAŁE

244 200 PLNwyższe wpływy ze zwiększenia
liczby adwokatów*

SYTUACJA BUDŻETOWA IZBY W ROKU 2023

*Prognoza w oparciu o przewidywaną liczbę nowych wpisów na listy adwokatów,
adwokatów niewykonujących zawodu i prawników zagranicznych w roku 2023.



Jak widać na poprzedzających grafikach, wzrost kosztów stałych już się
dokonał i pomimo wprowadzenia daleko idących oszczędności, dalsze
wyrównanie rosnących kosztów jest już możliwe wyłącznie kosztem
rezygnacji z istotnych części naszej samorządowej działalności.

Chociaż w budżecie Izby z roku na rok przybywa środków, a to dlatego,
że rokrocznie rośnie skład osobowy Izby, to jednak skala wzrostu
kosztów w roku 2023 jest nieproporcjonalnie wysoka w porównaniu do
dotychczasowych wzrostów i nie może być już pokryta organicznie, ani
samymi tylko cięciami. Podwyżka składki o 10 zł nie zrekompensuje
wzrostu kosztów, ale pozwoli jeszcze zachować dotychczasowy poziom
działalności samorządowej przy pokryciu gwałtownie rosnących
kosztów stałych.

Oczywiście, decyzje podjęte w roku 2023 będą miały także swoje
konsekwencje w roku 2024, kiedy staniemy przed podobnym
dylematem (chyba, że zdecydujemy się na podniesienie składki, które
pozwoli opanować problem kosztowy już teraz).

adw. Mikołaj Pietrzak
Dziekan Okręgowej Rady Adwokackiej w Warszawie
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składka: 145 zł

wzrost składki o 2 zł
(zwiększony odpis na NRA) oraz
o 8 zł (zwiększone koszty stałe

Izby)

BUDŻET ROZWOJU

budżet zrównoważony

dotychczasowy poziom
działalności

samorządowej

wpływy pokrywają wydatki

podwyżka składek pozwoli na pokrycie rosnących kosztów
stałych, bez szkody dla funkcjonowania Izby

wydatki i tak zostaną ograniczone, niemniej nie będzie to
dokonywane w sposób gwałtowny

zrównoważenie budżetu pozwoli na wykorzystanie
oszczędności w celu poszukiwania i nabycia nowej siedziby
(ograniczenie rosnących wydatków wynikających z kosztów

najmu w kolejnych latach)

WARIANT I: BUDŻET ROZWOJU

podwyższona o 10 zł składka odprowadzana przez
adwokatów warszawskich pozostanie najniższą wśród izb

adwokackich w Polsce



528 180 PLN
wyższe wpływy w roku 2023

z podniesienia składki izbowej 
o 10 zł od lipca 2023 r.

1 691 149 PLN
wyższe wydatki

wynikające z wyższych
kosztów stałych

różnica pokrywana dzięki już wprowadzonym, 
szerokim oszczędnościom

WYŻSZE WPŁYWY WYŻSZE KOSZTY STAŁE

244 200 PLNwyższe wpływy ze zwiększenia
liczby adwokatów

WARIANT I: REKOMENDOWANY



podwyżka składek o 2 zł pozwoli na pokrycie zwiększonego
odpisu na NRA

konieczne będzie gwałtowne ograniczenie wydatków na
działalność samorządową, celem pokrycia kosztów stałych

zrównoważenie budżetu pozwoli na wykorzystanie
oszczędności w celu poszukiwania i nabycia nowej siedziby
(ograniczenie rosnących wydatków wynikających z kosztów

najmu w kolejnych latach)

WARIANT II: BUDŻET POŚREDNI

składka: 137 zł

BUDŻET POŚREDNI

wzrost składki o 2 zł
(zwiększony odpis na NRA),
brak pokrycia zwiększonych

kosztów stałych Izby

budżet zrównoważony

 ograniczenie działalności
samorządowej

wpływy pokrywają wydatki

podwyższona o 2 zł składka odprowadzana przez adwokatów
warszawskich pozostanie najniższą wśród izb adwokackich w

Polsce



składka pozostanie na dotychczasowym poziomie: budżet Izby
zostanie dodatkowo uszczuplony o podwyższony  odpis na

NRA

brak równowagi budżetowej oznaczać będzie konieczność
wydatkowania oszczędności. Po ich wyczerpaniu Izba wróci

do punktu wyjścia, ciągle podatna na zwiększone koszty najmu

WARIANT III: BUDŻET DEFICYTOWY

składka odprowadzana przez adwokatów warszawskich
pozostanie najniższą wśród izb adwokackich w Polsce

BUDŻET DEFICYTOWY

składka: 135 zł

brak zmiany składki, jeszcze
mniejsze środki w budżecie Izby
na skutek wyższego odpisu na

NRA

deficyt budżetowy

do pokrycia z nadwyżek z lat
ubiegłych

wydatki i tak zostaną ograniczone, niemniej nie będzie to
dokonywane w sposób gwałtowny

dotychczasowy poziom
działalności

samorządowej



215 PLN najwyższa składka
adwokacka w Polsce 

145 PLN

po proponowanym podwyższeniu
składki do 145 PLN, składka

adwokacka w Warszawie pozostanie
najniższą wśród wszystkich izb

adwokackich w Polsce

174 PLN
średnia składka adwokacka

w Polsce (24 izby
adwokackie)

135 PLN
najniższa składka

adwokacka w Polsce
(Warszawa)

NASZA SKŁADKA NA TLE POLSKI

Dane na podstawie informacji uzyskanych od NRA.



Co stracimy?

Wydatki, które zostaną ograniczone w razie wyboru
wariantu II



Struktura budżetu Izby sprawia, że ponad 80% całego budżetu, to wydatki na pokrycie kosztów stałych - od wynagrodzeń
pracowniczych i kosztów budynków, poprzez zakup materiałów biurowych i opłacenie przesyłek pocztowych, aż po podatki, czy
utrzymanie domen i serwerów. Trudno efektywnie szukać oszczędności w tych pozycjach, kiedy rachunki muszą zostać opłacone.

Tym bardziej podkreślam, że podjęliśmy daleko idące działania zmierzające do ograniczenia tych wydatków. Zmieniliśmy dostawcę
energii elektrycznej, tam gdzie to możliwe dokonujemy doręczeń elektronicznych z wykorzystaniem e-PUAPu, korespondencję do
Ministerstwa Sprawiedliwości i sądów warszawskich w miarę możliwości zawożą nasi portierzy. Nasi pracownicy są przeszkoleni w
zakresie serwisowania urządzeń biurowych, celem zaoszczędzenia na kosztach serwisów zewnętrznych. Zrezygnowaliśmy z
zatrudniania pracowników odpowiedzialnych za utrzymanie czystości na rzecz tańszych usług zewnętrznych firm sprzątających.
Zdecydowana większość spotkań w ORA odbywa się bez jakiegokolwiek poczęstunku, zaś z usług cateringowych korzystamy
wyłącznie w przypadku największych konferencji.  

W tej chwili jednak nie sposób już szukać dalszych cięć na kosztach stałych. Konieczne stało się albo zdecydowane ograniczenie
działalności samorządowej albo też - sięgnięcie do środków stanowiących nadwyżkę z lat ubiegłych.

adw. Anna Czepkowska-Rutkowska, Skarbnik Okręgowej Rady Adwokackiej w Warszawie

Większość budżetu Izby to koszty stałe



budżetu Izby

31,01% koszty wynagrodzeń
pracowników i narzutów na

wynagrodzenia

budżetu Izby

11,22% działalność pionu
dyscyplinarnego (RD i SD)

4,97%
budżetu Izby

utrzymanie budynków

budżetu Izby

18,57% odpis administracyjny
odprowadzany do Naczelnej

Rady Adwokackiej

budżetu Izby

10,13% organizacja egzaminów
wstępnych i zawodowych

(pokrywane przez MS)

4,51%

budżetu Izby

inne koszty stałe (podatki,
poczta, licencje programów
informatycznych, naprawy

sprzętu itd.)

NA CO WYDAJEMY DZIŚ PIENIĄDZE?

80,41%

koszty stałe w budżecie Izby



Decyzja co do wariantu budżetowego, będzie miała swoje konsekwencje zarówno w roku 2023, jak i 2024. 
 W razie wyboru Budżetu Pośredniego, już w roku 2023 skutki będą m.in. następujące:

znaczne ograniczenie liczby 
wykładów KDZ i Sekcji

wycofanie się Izby z projektu wymiany
międzynarodowej dla aplikantów

wycofanie się Izby ze Spartakiady
Prawników, Biegu Niepodległości i
innych form wspierania aktywności

sportowych

rezygnacja z konferencji o historii
adwokatury

rezygnacja z przewodników dla
adwokatów rozpoczynających

wykonywanie zawodu i pakietów
powitalnych dla nowych adwokatów 

i aplikantów

PIERWSZE CIĘCIE: OGRANICZENIE WYDATKÓW W ROKU 2023




